
O	BOŽÍ	PŘÍTOMNOSTI	
(Krnov,	14.1.2024)	

	
I.čtení:	II.Mojžíšova	33,7-23	
II.čtení:	evangelium	podle	Lukáše	17,20-21	

	
Rádi zpíváme písničku „Pán Bůh je přítomen“... ale jak poznáváme, že Bůh skutečně je mezi 

námi? Jak člověk může rozeznat Boží přítomnost? Čím se to projevuje? 
Někteří lidé říkají, že cítili Boží přítomnost – a myslí tím, že jim prostě v tu chvíli bylo dobře, že 

se jim líbilo shromáždění; moderně by se možná řeklo, že se prostě „odvázali“. Přitom se může stát, 
že jiní ze stejného shromáždění odcházejí zklamaní a nenaplnění, s Bohem se nepotkali... 

Jak je to možné? 
Jak doopravdy poznáme, že Bůh je s námi a Jeho Království mezi námi? Dá se to vůbec nějak 

rozpoznat, případně prokázat? 
  
Za Mojžíše to bylo jednoduché – ten se bavil s Hospodinem tváří v tvář, ten měl jasno. Tu ho Pán 

Bůh oslovil z hořícího keře, tu z mraku na hoře. Za pochodu je vedl sloupem oblakovým nebo 
ohnivým – aby v každé chvíli přesně věděli. 

A když zastavili, měli stánek setkávání – tam se Mojžíš setkával s Hospodinem, "jako když někdo 
mluví se svým přítelem", a pak předával Boží vzkazy lidu. 

  
Zdálo by se nám, že to měli snadné a všichni to vnímali stejně... 
Jenže z biblického textu vidíme jasně, že to tak jednoduché vždycky nebylo – i Mojžíš měl svou 

opozici, a dokonce i jeho nejbližší – Mirjam s Áronem, který měl být Mojžíšovými ústy – se zlobili, 
že přece není jediný, kdo je autorizován, aby lidem předával Slova Hospodinova. 

Poprvé se to dokonce stalo právě ve chvíli, kdy Mojžíš zrovna rozprávěl s Hospodinem – na hoře, 
kde dostával Zákon... Ve stejnou chvíli se Áron tvářil, že rozumí Bohu lépe a odléval pro lid zlaté 
tele... 

Nedá se říct, že by ve starozákonních příbězích všichni Hospodinu rozuměli správně a snadno. 
Jeho přítomnost párkrát prožili, ale většinou je to naplnilo spíš zděšením než radostí. Uvědomovali 
si při tom setkání svou nedostatečnost a hříšnost a nakonec radši tuto zkušenost přenechali jen 
Mojžíšovi a pár dalším vyvoleným. 

  
Mojžíš Bohu rozuměl, a pak snad několik dalších: Jozue, nebo hrstka starších lidu, kteří dostali 

Ducha Božího... později pár soudců a hrstka proroků, kteří připomínali lidem Hospodina a Jeho 
skutky. 

Ti ostatní byli víceméně závislí na jejich službě. 
  
A přece byl Bůh s nimi se všemi! 
Ne jako někdo, koho by měli pod palcem, někdo, na koho by měli nárok nebo jehož přítomnost by 

měli zaručenou. Byl s nimi jako ten, kdo je mnohem mocnější a důležitější než oni, kdo jim však 
slíbil svou přítomnost a kdo své sliby dodržuje. 

  
Mojžíš v tom přečteném textu prosí Boha o Jeho blízkost a přítomnost pro všechen lid. Věděl, že 

to není něco automatického nebo nárokovatelného. Bůh promlouvá, jak se Jemu zlíbí, Bůh jedná, 
jak se sám rozhodne. Izraelci ho navíc mnohokrát zklamali. To všechno Mojžíš věděl. 

Ale zároveň si pamatoval Boží sliby Izraeli: "Budu s vámi a dovedu vás do zaslíbené země..." 
Mojžíš se opíral se o Hospodinova zaslíbení. 
Zaslíbení potvrzená skutkem: Bůh je vysvobodil z otroctví, Bůh je vyvedl z Egypta. 



Mojžíš, a snad i celý národ si uvědomovali, že sami by se odtamtud nedostali. Jen se teď bojí, aby 
si to teď Bůh Abrahámův, Izákův a Jákobův nerozmyslel, aby na ně nezanevřel kvůli jejich 
selhávající víře. 

Je to zvláštní modlitba, kterou Mojžíš pronáší: „Kdybys neměl být s námi, tak nás ani 
nevyváděj...“ 

Neopusť nás v půlce cesty, dokonči své dílo – i přes naše zrady a nevěrnosti a strachy a 
malověrnost. 

Hospodin své dílo dokončil, dovedl Izraelce do zaslíbené země. Zažili cestou mnoho komplikací, 
určitě přišlo mnoho dnů, kdy neprožívali žádnou zvláštní Boží blízkost, možná že pro mnohé z nich 
byl jediným kontaktem s Hospodinem právě Mojžíš a jeho slova, vlastně Slova Boží připomínaná 
jeho ústy. 

  
Mojžíš byl posledním, aspoň ve Starém Zákoně, kdo se takto zblízka přátelil s Bohem – "mluvil s 

Ním, jako když člověk mluví s kamarádem." Ale i pro něj platila určitá omezení a ani on nesměl 
Hospodina spatřit tváří v tvář. 

Tak to říká Starý Zákon. 
  
Ale my už jsme v době novozákonní: 
Z evangelia se dovídáme, že Ježíš byl zjevením Boží tváře – Ježíš je tím, podle koho poznáváme 

Boha. Ježíš nám ukazoval, jaký je Bůh, představoval nám Boží milosrdenství i Boží spravedlnost, 
Boží lásku i Boží pravdu. V Jeho jednání můžeme vidět Boží charakter. 

Ježíš byl se svými učedníky, a po svém vzkříšení je se všemi, kdo Mu uvěří a kdo se Mu svěří. Je s 
námi skrze Ducha svatého – díky tomu se k Němu můžeme modlit a nemusíme přitom někam za 
město do stanu setkávání. Ježíš je s námi neustále. 

A Ducha svatého dostávají všichni učedníci – už ne jen vybraní... 
Ježíš slíbil, že bude tam, kde se sejdou třeba i jen dva v Jeho Jménu. Toto zaslíbení zůstává v 

platnosti i dnes. I my máme Kristovo zaslíbení. 
A jak že Kristovu přítomnost poznáme? Podle nějakého speciálního pocitu nebo prožitku? Máme 

očekávat teplo u srdce nebo lechtání v břiše nebo husí kůži? Pocit absolutního štěstí, pohody, 
zbavení strachu? 

Netvrdím, že to tak být nemůže. Věřím, že člověk občas může až skoro fyzicky zažít, že Hospodin 
stojí při něm, že se nás dotýká ruka Boží. 

Ale zároveň jsem přesvědčený, že uvědomění si Boží přítomnosti může mít milión různých podob, 
někdy mohou být projevy dramatické a jindy naopak nenápadné; že různí lidé mohou prožívat Boží 
blízkost různě, a dokonce i jeden a tentýž člověk může v různých životních okolnostech mít různou 
zkušenost. 

Co ovšem zůstává neměnné je Boží Duch, který přináší ovoce lásky, radosti, spravedlnosti. Podle 
toho můžeme poznávat, že Bůh je mezi námi. Tam, kde se prosazuje Boží milosrdenství a Boží 
láska, kde máme zájem o lidi kolem a kde jeden je připravený pomoct a posloužit druhému – tam je 
Hospodin uprostřed nás. 

  
Pane Ježíši Kriste, Ty nám ukazuješ Boží charakter a ujišťuješ nás, že jsi v Duchu svatém s námi. 

Uvědomujeme si, že vůbec nejsme hodni přicházet do Tvé blízkosti. Přitom je Tvá přítomnost to 
nejlepší, co známe. 

Prosíme Tě, abychom Tvou přítomnost mohli skutečně poznávat, aby se Tvá blízkost projevovala 
v našich vztazích k druhým a v naší ochotě posloužit našim bližním a abychom i kolem sebe šířili 
radost, pokoj a naději, které z Tvého doteku pramení. 

AMEN!  


